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KOSOVA HORA Marii Kade-
řábkové je pětaosmdesát 
let, a přesto dodnes pracu-
je v kanceláři autoservisu, 
který se nachází poblíž ko-
sohorského komína. Kro-

mě své obvyklé pracovní 
činnosti pravidelně rok co 
rok pozoruje a zazname-
nává přílet a odlet čápů, 
kteří na komíně mají svoje 
hnízdo.

NECHVALICE Mnozí říkají, 
že od té doby, co je v Ne-
chvalické hospodě pro-
vozní Lenka Hájková, se 
do obce vrátil život. Kromě 
běžné hospody zde fun-
guje i kulturní sál, kde se 
pravidelně konají svatby, 
oslavy a akce pro veřejnost 
jako divadelní představení, 
maškarní, koncerty… Nyní 
můžeme Lenku Hájkovou 
potkat i ve Staré hospodě 

OBDĚNICE Místní fara je, spo-
lu s kostelem Nanebevzetí 
Panny Marie, vedle něhož 
stojí, významnou domi-
nantou obce. Objekt vznikl 
v letech 1902–1903 a dodnes 
je 90 % prvků na faře původ-
ních. Místní chtějí faru opra-
vit a využívat. 

Obecní úřad Petrovice plá-
nuje letos do fary investovat 

zhruba 500 tisíc Kč. Koncem 
roku 2022 byla fara Janem 
Veselým navržena k zapsání 
na ústřední seznam kultur-
ních památek ČR, znovu pak 
na začátku letošního roku. 
To se ale nesetkalo s podpo-
rou petrovického zastupitel-
stva. Jan Veselý, který má 
velký zájem na tom, aby fara 
byla památkově chráněna, 

SEDLČANY „Měla jsem při-

pravenou řeč, ale nemohu ji 

přednést, jak jsem dojatá,“ při-
znala ještě za doznívajícího 
potlesku ředitelka ZUŠ Vladi-
míra Křenková své pohnutí 
bezprostředně po skončení 
divadelního představení 
žáků literárně-dramatické-

ho oboru. Ti v pátek večer 
v Kulturním domě Josefa 
Suka uvedli svou ročníko-
vou absolventskou inscenaci 
na motivy knihy amerického 
spisovatele Marka Twaina 
Dobrodružství Toma Sawye-
ra – Náš Tom.

„Letošní inscenace je 

SEDLČANY Společenství 
měst s husitskou minulostí 
a tradicí je česko-německý 
spolek měst, v současné 
době s osmnácti členskými 
městy. Spojujícím prvkem 
v něm je to, že členská 
města byla v 15. století 
ovlivněna husitskými vál-
kami, a že pečují o svou 
historickou tradici lidový-
mi slavnostmi nebo for-

HRABŘÍ Přírodní památka 
Stráň u Hrabří je úzkou lou-
kou, kde roste vstavač ku-
kačka, což je silně ohrožený 
druh orchidejí. V posled-
ních třech letech zde kvetlo 
pět set až tisíc jedinců toho-
to druhu.

„Vstavač kukačka, který 

na této louce poblíž Hrabří 

kvete, patří mezi silně ohro-

žené druhy, které je zapo-

Faru v Obděnicích čeká 
nový život. Bude nakonec 
památkově chráněna?

pracuje na oddělení průzku-
mu a dokumentace památek 
v Národním památkovém 
ústavu (NPÚ). Položili jsme 
mu několik otázek.

Jaký máte vztah k Ob-

děnicím a zdejší faře?

Když mi byly dva roky, 
začali jsme s rodiči jezdit 
do Obděnic na chalupu 

Vztah Sedlčan k dalším 
městům s husitskou 
tradicí přetrval 
do dnešních dní

mou upomínkových akcí. 
Svou činnost pokládají čle-
nové společenství za důle-
žitou součást evropského 
integračního procesu a do-
sažení porozumění mezi 
národy.

Jedním z členských 
měst jsou také Sedlčany, 
a protože se blíží konání 
městských slavností Rosa, 

Místo výskytu vstavače 
kukačky je nyní zvláště 
chráněným územím

třebí maximálně chránit. 

Konkrétně tato lokalita patří 

k těm, kde se druhu ve střed-

ních Čechách daří nejlépe 

a má tak celorepublikový 

význam,“ říká středočeská 
radní pro oblast životního 
prostředí a zemědělství 
Jana Skopalíková.

Starosta městysu Vysoký 
Chlumec, pod který Hrabří 

Provozní nechvalické 
hospody U Vlastičky 
je v současnosti také 
provozní ve Staré hospodě 
na Vysokém Chlumci

na Vysokém Chlumci, kde 
byl zrekonstruován sál 
U Kohoutů. Položili jsme jí 
pár otázek.

Jak dlouho už působíš 

v Nechvalické hospodě 

a změnila tvoje přítom-

nost její fungování?

Nyní jsem v Nechvali-
cích šestým rokem a jestli 
se změnila, tak to určitě 
není jen mojí zásluhou. 

Charleston, zpěv i rvačky – to vše 
zvládli studenti dramatického oboru

zvláštní tím, že jsme si poprvé 

vyzkoušeli muzikál,“ zmiňu-
je autorskou tvorbu svých 
svěřenců i kolegů napříč 
obory ZUŠ Jaroslava Troja-
nová. „Muzikál nebyl původ-

ně záměrem. Jak ale Karel 

(Karel Hälbig, učitel klavíru 

Čáp probral svoji partnerku 
z letargie velice rychle

Záznam hovoří, že za-
tímco v loňském roce 
se přílet prvního z nich 
uskutečnil 31. března, le-
tos to bylo už o pět dnů 

Žáci jesenické školy se 4. dubna zapojili do akce Ukliďme Česko. Více na str. 5
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SEDLČANY V rámci kroků 
vedoucích k co nejdřívější-
mu zahájení rekonstrukce 
budovy polikliniky byla 
dopracována zadávací do-
kumentace pro výběr do-
davatele investiční akce. 
Po přihlášení do progra-
mu Ministerstva průmyslu 
a obchodu (MPO) Regene-
race a podnikatelské vyu-
žití brownfi eldů (staré, ne-
využité budovy a areály), 
byla dokumentace uprave-
na a podmínky zpřísněny 
dle požadavků programu. 

„Po zjištění o vyčerpané 

alokaci programu a infor-

maci o možném vypsání ná-

hradní dotace z národních 

zdrojů byla dokumentace 

upravena dle podmínek 

očekávané výzvy. Předpo-

kládaná hodnota veřejné 

zakázky je dle zpracované-

ho rozpočtu asi 40,55 mil. 

Kč bez DPH,“ vysvětluje 
sedlčanský starosta Ivan 
Janeček apokračuje: „Pro 

zařazení této akce do pro-

gramu MPO bylo nutné roz-

dělit rozpočet na dvě části. 

V té první jsou položky, 

které budou mít ve svém 

výsledku vliv na energetic-

kou úsporu rekonstruované 

budovy a ve druhé položky 

bez energetického přínosu. 

Právě následná energetická 

úspora je velmi důležitým 

parametrem při zařazování 

akcí do této dotační výzvy, 

která je fi nancována z Ná-

rodního plánu obnovy.“

R a d o u  m ě s t a  by l a 
schválena komise, která 
se přípravou rekonstrukce 
polikliniky zabývá. Jejími 
členy jsou starosta Ivan 
Janeček, autor zadávací 
dokumentace Jan Hárov-
ník, radní Miroslav Hölzel, 
vedoucí odboru investic 
Tomáš Langer a vedoucí 
správy budov a zařízení 
města Václav Calta.

K vlastnímu zahájení 
řízení došlo uveřejněním 
zadávac í  dokument a -

ce na profi lu zadavatele 
města Sedlčany. Z ná-
hledu na tento portál je 
vidět, že se tak stalo 15. 
března a lhůta pro podá-
ní konkrétních nabídek 
potenciálních dodavatelů 
je do dvanáctého dubna. 
Současně byl stanoven 
termín prohlídky místa pl-
nění. „Lze ale také předpo-

kládat dotazy, které mohou 

vyvolat případný posun ná-

sledujících lhůt. Posouzení 

a hodnocení nabídek by 

mělo trvat asi tři týdny a vý-

běr dodavatele k odsouhla-

sení radou města by mohl 

být na jejím květnovém jed-

nání,“ sdělil Janeček. 
Blanka Vilasová

KAMÝK NAD VLTAVOU Pre-
ventivní dopravní akce 
Zebra se za tebe neroz-
hlédne, která se konala 
minulý týden po celé zemi, 
zavítala i do Kamýka nad 
Vltavou, kde příbramští do-

pravní policisté posilovali 
v dětech správné zásady 
při vstupu do vozovky. Žá-
kům také rozdali refl exní 
pásky a ukázali jim i poli-
cejní techniku a vybavení.

„Chodci by měli vědět, 

že mají užít přechod, po-

kud je na dohled. Jinak 

mohou přecházet silnici 

jen na přehledných místech 

a musí se přitom pořádně 

rozhlédnout. Před vstupem 

na přechod pro chodce 

musí odhadnout, zda vo-

zidlo stihne bezpečně za-

stavit, neexistuje absolutní 

přednost chodců,“ vysvět-
luje policejní komisařka 
Monika Schindlová. „Při 

přecházení si musí všímat 

i druhého jízdního pruhu, 

jeden vůz jim dá přednost, 

v protijedoucím autě si řidič 

ani nevšimne, že někdo jde 

přes komunikaci.“         -red-

SEDLČANY Poté, co zaměst-
nanci Sedlčanských technic-
kých služeb odstranili několik 
částí rozrůstajících se kořenů 
okolních lip kolem morové-
ho (mariánského) sloupu 
na sedlčanském náměstí 

a odkryli další části schodů 
se ukázalo, že schody nejsou 
okolo celé podesty. 

Vedení města tak řešilo, 
jak s tímto prostorem dále 
naložit. Jednou z možností 
bylo nechat tuto část památ-
ky odkrytou, okolní terén 
vysvahovat na stávající nive-
litu a celou plochu zatravnit. 
Vzniklá prohlubeň by ale 
mohla být při větších deštích 
zaplavena vodou. Jinou va-

riantou bylo odkrýt plochu 
okolo celé podesty, vybu-
dovat základ a na svařenou 
ocelovou konstrukci dát sil-
né sklo, aby bylo na schody 
vidět. 

„Byla by to v obou přípa-

dech nějaká investice a asi 

i složité řešení,“ sdělil k tomu 
sedlčanský starosta Ivan 
Janeček. Rada města proto 
přijala usnesení, že okolí 
sloupu zůstane zatím přikry-
té zeminou. Může jít ale o ná-
mět do budoucna. „V mnoha 

městech to podobným způ-

sobem mají uděláno, tak se 

nám snad nějaký podobný 

záměr jednou také podaří,“ 

dodal Janeček.             -bv-

SEDLČANY Není to tak 
dlouho, co ve večerních 
hodinách přibližně pět mi-
nut létaly a bouchaly nad 
městem rachejtle. Může 
se to, nebo Sedlčany nějak 
upravují, kdy je možné dě-
lat kromě příchodu Nového 
roku či slavností Rosa tento 
hluk? Zeptali jsme se na to 
starosty města.

„Nemám přesnou infor-

maci, kolik bylo hodin, když 

k ohňostroji došlo,“ uvedl 
Ivan Janeček. „Noční klid 

je od dvaadvacáté hodiny 

do šesté hodiny ranní, a po-

kud to nebylo v tomto časo-

vém rozsahu, nejsem si vě-

dom toho, že by existovala 

vyhláška, která by to napří-

klad ve večerních hodinách 

před dvaadvacátou hodinou 

vyloženě zakazovala. Já 

mám vypsané i další akce, 

které mohou zasáhnout 

do nočního klidu kromě 

těch, které jste jmenoval. Je 

jich kolem patnácti.“

Mnozí obyvatelé Sedlčan 
si možná dodnes pamatují 
na jedno pozdní léto zhruba 
před deseti lety, kdy kolem 
páté hodiny ranní probudi-
la město krátká, ale hodně 
hlučná kanonáda, která ne-
měla daleko do ohňostroje 
na Rose. Zjišťovali jsme ten-
krát, co se stalo, a dozvěděli 
se, že poblíž místa, kde je 
dnes budova autobusového 
nádraží, kdosi přijel autem, 
nainstaloval zařízení, narych-
lo rachejtle odpálil a poté 
po anglicku zmizel. 

Pokud se týká odpalování 
rachejtlí nyní koncem břez-
na, stalo se tak kolem půl 
osmé večer.

David Myslikovjan

Město se snaží na rekonstrukci 
polikliniky získat dotaci 
z Ministerstva průmyslu a obchodu

Neexistuje absolutní 
přednost chodců

Rachejtle bouchaly nad 
městem zhruba pět minut

Okolí morového 
sloupu zůstane zatím 
přikryté zeminou

Zejména zadní část budovy polikliniky je opravdu v žalostném stavu.
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a od té doby hrají v mém 
životě důležitou roli. Obdě-
nický kostel a místní roube-
né chalupy, které jsem měl 
vždycky rád, mi byly inspira-
cí při volbě povolání – archi-
tekta a památkáře. Obděni-

ce, jejich historie, obyvatelé 
a celé prostředí jsou pevnou 
součástí mého života. A fara 
k tomu všemu neodlučně pa-
tří. Nostalgicky vzpomínám 
na dětství, kdy na faře žil pan 
farář Barták a rád bych, aby 
zde znovu proudil život.

Jak jste vy osobně zapo-

jen do dění okolo fary?

Účastním se schůzek pra-
covní skupiny hledající a při-
pravující nové využití fary, 
zpracovávám farní archiv. 
Za NPÚ jsem zpracoval zá-
kladní dokumentaci stavby 
a následně návrh na prohlá-
šení za kulturní památku.

Proč by podle vás měla 

být fara památkově chrá-

něna?

Důvodů je více. Předně je 
to opravdu hodnotná, kvalit-
ní a krásná stavba, úzce spo-
jená s kulturní historií místa. 
Jde o jednu z nejvýrazněj-
ších budov v obci, ideově 
i pohledově spojenou s blíz-
kým románským kostelem. 
Byla vystavěna v roce 1902 
v historizujícím slohu a do-
dnes se zachovala v původní 
podobě, s minimem mlad-
ších zásahů, což vůbec není 
samozřejmé. Stavby, které si 
zachovaly svůj ráz, utvářejí 
harmonické prostředí. Po le-
tech komunistické devastace 
vesnic a jejich architektury 
přinesla současná doba další 
radikální proměnu. Dnešní 

Faru v Obděnicích čeká nový život. Bude 
nakonec památkově chráněna?

stavby jsou tvrdé, nema-
jí estetickou vyváženost 
a malebnost starší zástavby 
a prostředí vesnic se neza-
držitelně mění. Změny jsou 
sice přirozené a k životu pa-
tří, důležitá je ale určitá míra 
kontinuity a především to, 
aby kvalitní stavby nebyly 
nahrazovány stavbami méně 
hodnotnými. V Obděnicích 
může tuto úlohu dobře napl-
ňovat právě budova fary.

Proč zastupitelstvo obce 

Petrovice nesouhlasilo se 

zapsáním fary na seznam 

památek?

Mnoho lidí má k památ-
kové ochraně a k památká-
řům negativní vztah, často 
bez konkrétní zkušenosti. 
Výrazná část petrovických 
zastupitelů má užší vztahy 
ke Kojetínu, který je památ-
kovou zónou a jehož obyva-
telům památková ochrana 
vadí. Jejich zkušenosti z jed-
nání s památkovými orgány 
nejsou proto zrovna po-
zitivní. Mnozí zastupitelé 
byli v této věci nerozhodní. 
A mně se zřejmě nepodařilo 
zvolit při prezentaci návrhu 
dostatečně přesvědčivé ar-
gumenty. V hlasování byli tři 
pro, čtyři proti a pět zastupi-
telů se zdrželo.

Jak vypadá proces pro-

hlašování stavby za kultur-

ní památku?

Na počátku stojí podnět 
pro návrh k prohlášení, kte-
rý může podat kterýkoliv 
občan ČR. V tomto případě 
jsem jej podal já. Podnět 
se podává buď na Minis-
terstvo kultury ČR nebo 
na místně příslušné slož-
ky státní památkové péče. 
Následně zpracuje územní 
pracoviště NPÚ odbornou 
dokumentaci, která pojme-
nuje hodnoty dané stavby 
a její význam v kontextu 
skupiny ostatních již chrá-
něných památek. Na zákla-
dě tohoto dokumentu pro-
jedná návrh hodnotitelská 
komise. Tu tvoří především 
zástupci NPÚ, členem je 
ale například také diecé-

zní konzervátor pražského 
arcibiskupství. Je-li návrh 
odsouhlasen, putuje dále 
na Ministerstvo kultury. To 
si vyžádá stanoviska vlast-
níka stavby a místně přísluš-
ného odboru památkové 
péče obce s rozšířenou pů-
sobností (ORP) – v našem 
případě příslušného odboru 
Městského úřadu v Sedlča-
nech. Následně ministerstvo 
rozhodne, zda stavbě přizná 
památkovou ochranu. Vyjá-
dření vlastníka hraje v pro-
cesu důležitou roli, samo 
ovšem není rozhodující.

Jaké by byly výhody 

toho, pokud by fara byla 

prohlášena za památku?

Obnovu památkově 
chráněných budov stát sice 
prostřednictvím památkové 
péče kontroluje, nabízí ale 
zároveň možnost čerpání 
poměrně výrazné fi nanční 
podpory. Prostředky na ob-
novu památek rozděluje 
prostřednictvím několika 
dotačních programů, urče-
ných na různé typy prací. 
Střechy a statiku staveb po-
máhá spolufi nancovat Hava-
rijní fond. Z něj může žada-
tel obdržet až 80 % nákladů 
na daný stavební zásah. 
Ostatní práce, jako fasády, 
opravy oken, dveří podlah 
a podobně mohou být doto-
vány z programů vedených 
pod ORP (zde Sedlčany) 
nebo pod krajským úřadem. 
Zde jsou podíly trochu men-
ší než u havarijního fondu. 
Zároveň pro stavební práce 
na památkách poskytuje 
NPÚ bezplatnou odbornou 
konzultační podporu. V sou-

časnosti začíná být památko-
vá ochrana podstatná také 
kvůli nárokům nových sta-
vebních předpisů. Zejména 
energetické požadavky kla-
dené i na výrazně obnovo-
vané starší stavby přímo vy-
žadují úpravy, které vedou 
k likvidaci architektonic-
kých hodnot, jako je členění 
fasád, ozdobná starší okna 
a podobně. Při opravě pláš-
tě každé staré budovy by 
měly být maximálně vylep-
šeny její tepelně technické 
vlastnosti. Jenže zdobnou 
štukovou fasádu zateplením 
zničíte a změníte tím i pro-
porce stavby. Památková 
ochrana je nyní v podstatě 
jediným nástrojem, jak se 
u historických staveb ně-
kterým nárokům vyhnout 
a udělat pouze ty úpravy, 
které jejich hodnoty neohro-
zí. Památková ochrana by 
také umožnila i v budoucnu 
ovlivňovat způsoby využití 
i podobu stavebních úprav 
tak, aby nedošlo ke znehod-
nocení stavby.

Jak chtějí místní faru 

využívat?

Nová funkce budovy se 
teprve hledá. Zatím se zdá, 
že se bude skládat z několi-
ka složek, přičemž hlavní by 
mělo být využití pro místní 
komunitní centrum, pořáda-
jící různé přednášky, kurzy, 
workshopy, duchovní setká-
ní a podobně. Začít by se 
mělo již letos – fi lmovou díl-
nou a následně scénickým 
dokumentem o Ladislavu 
Hladovi. V budově bude 
také zpřístupněna původní 
farní knihovna, jejíž fond 

je velmi bohatý a zajímavý 
a bude ještě dále rozšiřován. 
Své místo na faře najde i mu-
zejní expozice věnovaná 
historii obce a regionu, ale 
také místním význačným 
osobnostem. Kromě známé-
ho rybníkáře Jakuba Krčína 
jsou to zejména obděnický 
rodák, kanovník metropolit-
ní kapituly Josef Čihák, tajný 
biskup Ladislav Hlad – který 
zde mezi lety 1934 a 1950 pů-
sobil jako farář a také místní 
skupina protikomunistické-
ho odboje Černý lev. Pro za-
jištění ekonomické rovnová-
hy provozu se uvažuje také 
o prostorech pro sezónní 
turistické ubytování.

Co je na faře třeba opra-

vit a udělat? Jsou již pláno-

vané nějaké opravy?

S úsměvem řečeno je 
na celém farním areálu 
práce jako na kostele. Asi 
nejpalčivějším problémem 
jsou teď střechy a vodní 
hospodářství, tedy zásobo-
vání pitnou vodou a likvi-
dace odpadních vod. Tyto 
věci by měly být řešeny 
v nejbližší budoucnosti, aby 
nedocházelo k dalšímu po-
škozování stavby a aby bylo 
možné ji normálně užívat. 
Další práce se budou dělat 
postupně a je potřeba je 
nejprve projektově připra-
vit. Všechny prostory bude 
potřeba upravit pro nové 
využití, vybudovat moderní 
vytápění a sociální zařízení, 
budou se opravovat fasá-
dy, okna a další. Postupně, 
v závislosti na prostředcích 
a možnostech obce.

Michaela Faktorová

S bolestí v srdci oznamujeme, že 1. dubna nás 
navždy opustil 

JIŘÍ PÁV, 
jehož celý život a práce byly nerozlučně spjaty se 

Sedlčanskem. 

Poslední rozloučení s ním proběhne ve čtvrtek 11. dubna 

ve 13 hodin v obřadní síni Na Hvězdičce v Příbrami.

V případě zájmu bude možné k dopravě Na Hvězdičku do Příbrami využít autobus. 
Odjezd 11. 4. v 11:45 hodin z autobusového nádraží v Sedlčanech. Doprava je zdarma.

Jan Veselý

Dokončení ze strany 1
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SEDLČANY Jiřího Páva jsem 
nezažil jako pedagoga, ale 
za těch bezmála třicet let 
mého působení v Sedlčan-
ském kraji jsme společně 
pořídili spoustu rozhovorů 
při různých příležitostech 
v městském muzeu. A také 
při jeho komentovaných 
procházkách po Sedlča-
nech, při nichž zájemcům 
působivě vyprávěl o jed-
notlivých budovách. Roz-
hovory vznikaly i tehdy, 
kdy jsem si například přál 
pro čtenáře zjistit podrob-
nosti o budově, která byla 
právě ve městě zbourána. 

Jiří Páv, vždy měkce 
a tiše hovořící, měl ohrom-
ný přehled o historii měs-
ta, regionu, celé země, 
i přehled vztahující se 
k lidovým zvykům nebo 
řemeslům, a já jsem vždy 
věděl, že ať k němu přijdu 
kdykoliv, bude poutavě 
vyprávět. Pokud se o ně-
kom řekne, tomu kouká 
čertovina z očí, tak o Jiřím 

Pávovi nebylo možné kon-
statovat nic jiného, než že 
mu z těch očí koukala mou-
drost a laskavost.

Jak jsem napsal, jako 
pedagoga jsem Jiřího Páva 
nezažil, a tak jsem si přál 
připojit alespoň několik vět 
některého z jeho studentů. 
„Pan ředitel Páv byl vzděla-

ný a noblesní muž starého 

střihu a měl můj obdiv,“ říká 
dřívější studentka Marie Ne-
radová. „Gymnázium pod 

jeho vedením mělo zvuk 

a úroveň. Dlouhá léta praco-

val na povznesení města, re-

gionu a jeho obyvatel. Jsem 

mu vděčná za vše, co jsem 

od něho do života dostala.“ 

Marie přidala i vzpomín-
ku na jedno z prvních setká-
ní s ředitelem Jiřím Pávem. 
Bylo to jen několik týdnů 
po zahájení školního roku, 
kdy byla čerstvá prvačka. 
Ukázalo se, že se dostala 
do muzikantské třídy, a tak 
se spolužačkou o jedné pře-
stávce zkoušela dvojhlas, 

a protože byl venku ruch, 
napadlo ji zavřít okno. „Dě-

lala jsem to spíš po paměti 

a soustředila se na písničku,“ 
pokračuje ve vyprávění 
Marie Neradová. „Najednou 

rána a sklo se začalo sypat. 

Mezi okno a rám se mi totiž 

dostala koncovka od prováz-

ku k žaluzii, takový kužílek, 

kdo si to pamatuje. A jak 

jsem okno přibouchla, tabu-

le se zkřížila a neštěstí bylo 

na světě. Ta rána byla asi 

hodně slyšet, protože za chví-

li stál ve dveřích pan ředitel 

Páv a ptal se po příčině. 

Řekla jsem, že jsem rozbila 

okno, a čekala, co nastane. 

A pan ředitel odpověděl: 

‚Nestalo se ti nic, Maruško?‘ 

A prohlížel moji ruku, jestli 

bych se neměla dát ošetřit. 

Nemohla jsem uvěřit, že mě 

ani jedním slovem nepoká-

ral. A byla jsem mu taaak 

vděčná! Téměř čtyřicet let 

uteklo a já to vidím jako by 

to bylo včera.“

David Myslikovjan

Dne 1. dubna nás navždy 
opustil pedagog, historik 
a pracovník sedlčanského 
muzea Jiří Páv.

Narodil se v Chustu 
na Podkarpatské Rusi, kde 
jeho otec sloužil u četnic-
tva. Po rozpadu Českoslo-
venska se rodina přestěho-
vala na Sedlčansko, které se 
mu stalo domovem. Po ab-
solvování sedlčanského 
gymnázia (maturoval 1953), 
vystudoval Vyšší pedago-
gickou školu v Plzni (obor 
dějepis–ruština) a dálkově 
absolvoval studia fi lozofi e 
a dějepisu na FFUK v Praze. 
Oženil se s Miluší Maršíko-
vou a žil klidným a spokoje-
ným životem v manželství, 
z něhož vzešly dvě dcery, 
Jana a Eva.

V letech 1960–67 učil 
na ZDŠ v Sedlčanech a ná-
sledně až do roku 1994 
na sedlčanském gymnáziu, 
jehož byl plných dvacet let 
ředitelem. Kromě své pe-
dagogické činnosti se Jiří 
Páv nesmazatelně zapsal 
do povědomí sedlčanské 
veřejnosti i jako muzejník. 
Správcem sbírek sedlčan-
ského muzea byl v letech 
1967–72 a opět od roku 
1988 až do roku 2015.

Ve svém profesionálním 
zaměření spolupracoval 
s historikem Jiřím Tywoni-
akem, který pečoval o his-
torickou sbírku sedlčan-
ského muzea v padesátých 
letech 20. století a výrazně 
jej ovlivnil v tomto oboru. 
Navázal dlouholeté osob-
ní přátelství s humanitně 
zaměřeným Miroslavem 
Hölzelem, sedlčanským 
rodákem, který rovněž 
pečoval o sbírky muzea, 

uložené na zámku Červe-
ný Hrádek, kde muzeum 
našlo dlouholeté útočiště. 
Jiří Páv se po léta snažil 
o získání nových, důstoj-
ných prostor pro exponáty 
sedlčanského muzea, kte-
ré po opuštění Červeného 
Hrádku v roce 1990 byly 
uloženy pouze v depozitá-
řích. V roce 2002 se dočkal 
otevření nové muzejní ex-

pozice v nově rekonstruo-
vaných prostorách budovy 
tzv. staré radnice, na jejímž 
vybudování má jako dlou-
holetý kurátor muzejních 
sbírek největší podíl. 

Významná byla také 
jeho činnost publikační, 
ve které se zaměřil na his-
torii města Sedlčan a Sedl-
čanska. Přispíval do sbor-
níku Podbrdsko, kde byl 
také dlouholetým členem 
redakční rady a podílel se 
na vydání řady publikací 
např. díla Čeňka Habarta: 
Sedlčansko, Sedlecko a Vo-
ticko, vydaného v reprin-
tu v 90. letech 20. století, 
a Sedlčanska, které vyšlo 
v edici Zmizelé Čechy 
v nakladatelství Paseka 
v roce 2010. 

Jiří Páv působil v Měst-
ském muzeu Sedlčany, kde 
pořádal přednášky a in-
staloval výstavy, do roku 
2015. Velmi oblíbené byly 
také jeho naučné vycház-
ky po Sedlčanech a blíz-
kém okolí, které ochotně 
dělal pro zájemce o regio-
nální historii. Místní obyva-
telé oceňovali nejen jeho 
hluboké historické a mís-
topisné znalosti, ale také 
jeho moudrost, skromnost 
a laskavost.

Čest jeho památce.
David Hroch

N E K R O L O G

Jiří Páv

Ve čtvrtek 11. dubna tomu 
bude 17 let, kdy nás bez 
slůvka rozloučení náhle 
opustil otec, dědeček 

a pradědeček 

František VašákFrantišek Vašák 
ze Sedlčan

Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi. 
Dcery s rodinami

KRÁSNÁ HORA NAD VLTAVOU 
Třicítka asi patnáctiletých lip 
byla v rámci komunitního sá-
zení v neděli 7. dubna vysá-

zena podél cesty k rybníku 
Mezihoří, která vede od sil-
nice 118 ve směru na Kamýk 
nad Vltavou. 

„Máme vytipováno pár 

lokalit, které vyhovují z hle-

diska vlastnictví pozemků, 

a také aby výsadba vhodně 

zapadla do krajiny. Většinou 

se jedná o místa kolem pol-

ních cest,“ vysvětluje výběr 
místa starosta města Jaro-

slav Kříž. Po deváté hodině 
ranní, když se zájemci sešli, 
je procesem sázení slov-
ně provedl Martin Rathat 

z Nepomuku v Brdech, kde 
vytvořil přírodní biotop 
s tůněmi. Poté se asi 150 lidí 
rozešlo k různým místům, 
kde již byly připraveny díry 
a jednotlivé stromy v ba-
lech. Svůj strom zde mají 
nejen jednotlivé rodiny, ale 
také spolky nebo škola.

Všechny stromy byly 
šlechtěny pro použití do ale-
je. „Jde o stromy, které tady 

budou třeba tři sta let, takže 

vlastně sázíme alej, kudy 

budou chodit další generace 

našich rodin. Někdy po za-

sazení pár let trucují a vůbec 

nerostou. Ale je to normální. 

Lípy ví, že než začnou tvořit 

něco nahoře, musí mít pořád-

ný základ v zemi. Lidi by si 

taky neměli pořizovat třeba 

osm dětí, než se ujistí, že mají 

plnou špajzku,“ připodobňo-
val Martin Rathat, který byl 
nadšený z atmosféry, která 
při sázení panovala.

„První sázení jsme usku-

tečnili na podzim roku 2022 

a věděli jsme, že chceme 

v podobných akcích pokra-

čovat. Přínos vidíme jak 

environmentální, tak estetic-

ký,“ sdělil redakci starosta 
města Jaroslav Kříž. Lípa 
bylo zvolena ze dvou dů-
vodů. „Je to národní strom 

a v aleji tvoří pěkný celek,“ 

vysvětluje Kříž s tím, že pro 
město byla výsadba díky 
dotačním prostředkům bez 
fi nančních nákladů.

Olga Trachtová 

Hadáčková

Odešel Jiří Páv, moudrý a laskavý člověk

Patnáctileté lípy nyní lemují 
cestu k rybníku Mezihoří
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JESENICE Základní škola 
se ve spolupráci s míst-
ním sborem dobrovol-
ných hasičů ve čtvrtek 
4. dubna připojila k ce-
lorepublikové dobro-
volnické úklidové akci 
Ukliďme Česko. 

Žáci se shromáždili 
před hasičskou zbrojnicí, 
kde vytvořili skupinky 
a vyzbrojeni pytli na od-
pad a rukavicemi se vy-
dali na úklid veřejných 
prostranství obce a její-
ho okolí. A to ve směru 
na Nedrahovice – Kame-

nice, Martinice – Dobro-
šovice, Jesenickou kalvá-
rii – Mezné, nevynechali 
ani úklid po trase Krčíno-
vy cyklostezky. Sami se 
tak mohli přesvědčit, co 
jsou lhostejní lidé schop-
ni kdekoliv vyhodit. 

Naplněné plastové 
pytle hasiči svezli k ha-
sičské zbrojnici, kde 
účastníky brigády čekalo 
posezení u krbu v zastře-
šené venkovní přístavbě 
hasičské zbrojnice a ope-
čené špekáčky.

František Vávra

Prodám palivové dřevo měkké 950 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 773 770 753 

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 773 770 753.                 38/24 

Prodám plně funkční LCD moni-
tor HP Compaq LA2306x (matný 23"); 
1920x1080 px, Pivot (otáčení na výšku), 
DVI, VGA, Display Port, 2xUSB. Foto mai-
lem. Cena 500 Kč. Tel.: 608 543 848.   39/24 

Prodám Škoda Felicia 1,3 GLXi,  r. v. 
1996. STK do 5/2025. Cena 19 000 Kč. Tel.: 
737 626 788.            40/24 

 Ko u p í m  k a m e n n é  o b r u b n í k y 
10x25x50 cm nebo i jiný rozměr cca 70 bm 
i menší množství. Tel.: 777 073 526.       41/24 

Prodám LCD monitor HP Compaq 
LA2405wg (antirefl exní 24") v perfektním 
stavu; 1920x1200 px, 16:10, pivot (otáčení 
na výšku), VGA, DVI, Display Port, 2x USB, 

Vesa 100x100. Foto mailem. Cena 990 Kč. 
Tel.: 608 543 848.            42/24

Prodám kamenné kostky – kočičí hla-
vy. Tel.: 725 940 911.          43/24 

Prodám historický šicí stroj Miner-
va, nutná rekonstrukce. Foto mailem. Cena 
490 Kč. Tel.: 608 543 848.           44/24 

Hledám dlouhodobý pronájem zahra-
dy v Sedlčanech. Tel.: 731 813 992.     45/24

Prodám sadbové červené brambory 
15 Kč/kg. Tel.: 606 312 479.              46/24

nabízí volná pracovní místa na pozici

PRACOVNÍK/PRACOVNICE
V SOCIÁLNÍCH SLUŽBÁCH
– hlavní pracovní poměr – nástup možný ihned
– DPP (brigádu) na letní měsíce

Požadujeme: kladný vztah k lidem s mentálním postižením, základní 
znalosti práce na PC

Nabízíme: podnikové stravování, příplatek za směnnost, příplatek 
za přímou soustavnou péči, osobní ohodnocení

Kontakt: Anna Stiborová, tel.: 318 864 122 
nebo email: personalni@domov-nalzovice.cz

Domov seniorů Vojkov 
hledá nové zaměstnance na pozici 

UKLÍZEČKA
Požadavky:

zájem o práci, spolehlivost, ochota, řidičský průkaz sk. B 

Nabízíme: 
pravidelný plat dle tarifních tabulek, po zapracování navíc 
osobní ohodnocení, 2x ročně odměny, příspěvek na stravu, 

příjemné pracovní prostředí

Své nabídky společně s životopisem zasílejte na 
e-mail: weidenthalerova@dd-vojkov.cz 

tel.: 603 525 214, 317 835 186

ZPRAVODAJSTVÍ

dříve, a navíc pozorova-
telka měla možnost sle-
dovat dosud nepoznaný 
jev. „Vždycky uklízí hníz-

do několik dní dopředu, 

nebo i týden předem čapí 

tatínek, a potom se milos-

tivě přihrne paní čápová,“ 
řekla nám Marie Kadeřáb-
ková. „Tentokrát jako první 

přiletěl menší z čápů, takže 

podle mého mínění to byla 

Čáp probral svoji 
partnerku z letargie 
velice rychle

právě paní čápová.“ Čápi 
díky kameře, která je na-
mířena na hnízdo, mohou 
být pozorováni v poslední 
době přes obrazovku po-
čítače skutečně zblízka, 
a tak pozorovatelka po-
znamenala, že když čáp 
dosedl, seděl v hnízdě 
unavený, doslova zničený 
a zdeptaný. „Asi za dvě ho-

diny přilétl druhý, o něco 

větší, a bylo po sezení 

v hnízdě a veškerém fl á-

kání. Hned oba čápi začali 

uklízet, potom začali laško-

vat a mamka hned byla pro-

braná a aktivní. Nakonec 

došlo i k páření. Ve středu 3. 

dubna bylo k nám na dvůr 

autoservisu zřetelně slyšet, 

jak oba čápi klapají zobáky. 

Znělo to jako střelba z kulo-

metu,“ dodala s úsměvem 
Marie Kadeřábková. 

David Myslikovjan

Žáci se zhostili 
úklidu obce a okolí

Dokončení ze strany 1
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Myslím, že jsme za celou 
tu dobu udělali ohromný 
kus práce a Nechvalice se 
tím dostaly do podvědomí 
lidí, což je ale také velká 
zásluha obce, pana staros-
ty a týmu kolem hospody 
– Víta, Lukáše, Jardy a dal-
ších. Co se konceptu týče, 
princip hospody zůstal 
víceméně stejný, ale cílem 
bylo vytvořit podnik, který 
bude variabilní i pro různé 
oslavy, akce a koncerty, 
které se v době mého pří-

chodu příliš nepořádaly. 
To si troufám říct, že se 
nám povedlo.

Co jsi dělala před 

tím, než jsi přišla do Ne-

chvalic?

Po celou dobu jsem 
zaměstnána a dojíždím 
do Prahy. Než jsem přišla 
do Nechvalic, vypomáhala 
jsem právě ve Staré hospo-
dě na Vysokém Chlumci.

Proč se maškarní pro 

dospělé na Chlumci ko-

nalo ve stejný den jako 

maškarní pro dospělé 

v Nechvalicích? Spousta 

ze zúčastněných by urči-

tě ráda šla na obě akce.

Termín na nechvalické 
akce jsem měla stanovený 
rok dopředu, to se ještě ani 
nevědělo, co a jak bude. 
Nebylo to míněno nikterak 
špatně ze strany ani jedno-
ho z pořadatelů, ale bohu-
žel se to tak sešlo. 

Na jaké akce se může-

me v Nechvalicích v le-

Provozní nechvalické 
hospody U Vlastičky 
je v současnosti také 
provozní ve Staré hospodě 
na Vysokém Chlumci

tošním roce ještě těšit?

Nyní se plně připravu-
jeme na hlavní akci roku 
Beerfest, který se bude 
konat 5. července na hři-
šti. Pak tam máme pocho-
dy, akci Na kole sedlčan-
ským terénem, podzimní 
koncert.

Jak to, že zároveň pů-

sobíš i ve Staré hospodě 

na Chlumci?

Stará hospoda mi není 
cizí, kdysi jsem tam pra-
covala na hlavní pracovní 
poměr, pak i jako výpomoc 

a teď přišla nabíd-
ka od pana staros-
ty na provozování. 
Tak to beru jako 
výzvu.

B u d e š  t a m 

organizovat po-

dobné akce jako 

v Nechvalicích?

Kulturní život 
v městysu je hod-
ně pestrý, za což 
jsem ráda a pokud 
to půjde, tak určitě 
něco vymyslíme.

V únoru se 

v protivínském pivovaru 

konalo regionální fi nále 

Akademie pivních znal-

ců, kde jsi získala bron-

zové místo. V čem soutěž 

spočívala?

Byla to především zku-
šenost, ale musím říct, že 
se mi ruce při čepování 
v životě víc neklepaly. Záře 
refl ektorů, otázky mode-
rátora a upjaté pohledy 
čtyřčlenné poroty udělaly 
své. Soutěž je rozdělena 
do několika kol, jejichž 
součástí je i znalostní test 
a návštěva provozu, kde se 
dbá na skladování a čistotu 
pivního skla a podobně. 
Pak teprve následoval po-
stup na samotné regionál-
ní fi nále. V časovém limitu 
jsme museli předvést dvě 
perfektně načepovaná piva 
– „na dvakrát“ a „na hladin-
ku“. Porota pak hodnotila 
samotnou přípravu, způsob 
čepování a servírování.

Michaela Faktorová

patří, se o záměru vyhlášení 
zvláště chráněného území 
v kategorii přírodní památ-

ka v lokalitě Stráně u Hrabří 
prvně dozvěděl od Středo-
českého kraje v listopadu 
loňského roku. „Jedná se 

o druhou lokalitu na území 

našeho městyse, která bude 

podléhat zvláštní ochraně 

území v kategorii přírodní pa-

mátka. Tou první je od roku 

2013 přírodní památka Vá-

penické jezero. Předmětem 

ochrany je populace kuňky 

obecné a její biotop,“ vysvět-

Místo výskytu vstavače kukačky je 
nyní zvláště chráněným územím

luje Jiří Svatek. Obě vyhlá-
šená území s sebou podle 
něj přinášejí pro majitele po-
zemků určitá omezení v péči 
o porosty v těchto oblastech, 
která jsou ale nezbytná pro 
uchování ohrožených živo-
čišných a rostlinných druhů. 
„V budoucnu bych chtěl obě 

lokality propojit naučnou 

stezkou, která by mapovala 

nejenom tyto významné pří-

rodní oblasti, ale propojovala 

všechny osady, místní části 

městyse a byla doplněna o in-

formační cedule. Pracovní 

název je prozatím Kolem Vy-

sokého Chlumce nejen s ko-

lem,“ dodává.
Za vyhlášení ochrany 

lokality u Hrabří je ráda 
také Marcela Kakešová. 
„Na stráň ke včelínu jsme 

se chodili každé jaro ujistit, 

že kukačky opět rozkvet-

ly. A vlastně to dělám do-

dnes. Je to krásná lokalita, 

nádherná kvetoucí louka. 

Doufám, že ochrana stráně 

zajistí, že se na louce nic vý-

znamného nezmění,“ říká 
rodačka z Hrabří, nyní uči-
telka přírodopisu v ZŠ Krás-
ná Hora nad Vltavou.    -oth-

Březen
2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024

mete-

orolo-

gické

dny

chladné – teplota 
max. nižší jak 10 st. C

29 12 15 24 13 27 15 21 21 17 15 12

mrazivé – teplota 
min. nižší jak 0 st. C

27 14 14 13 7 18 6 15 19 23 14 9

ledové – teplota max. 
nižší jak 0 st. C

9 5 1

teplota 

v st. C

nejnižší v měsíci -9,9 -3,8 -4,1 -2,6 -3,3 -14,8 -1,8 -7,9 -7,4 -8,7 -6,7 -3,5

dne 24. 26. 20. 2. 13. 1. 21. 24. 20. 1. 1. 19.

nejvyšší v měsíci 11,8 21,6 16,4 19,5 22,6 16,1 18,8 16,2 16,7 19,1 19,3 17,3

dne 10. 21. 25. 31. 31. 11. 23. 19. 31. 28. 23. 30.

měsíční průměr -0,48 6,25 4,32 3,70 6,76 1,74 6,41 4,35 2,81 3,42 4,76 6,98

srážky 

v mm

za měsíc 15,5 21,7 28,1 21,9 27,5 24,7 7,5 37,4 20,3 10,5 35,8 11,9

nejvyšší v měsíci 6,6 10,7 9,0 7,2 10,5 7,6 7,0 9,6 6,2 5,4 10,4 4,0

dne 18. 23. 31. 15. 18. 16. 16. 11. 19. 15. 30. 5.

úhrn od počátku 
roku

92,3 42 48,6 85,9 57,9 64,5 88,2 91,6 73,2 32,0 57,0 70,1

deštivé dny v měsíci 10 7 12 12 11 10 14 12 12 3 13 7

vítr 

v m/s

nejvyšší náraz větru 
v měsíci

13,7 14,7 11,4 12,7 8,1 12,1 11,9 8,1 10,3 14,4 11,4

dne 15. 31. 29. 6. 29. 15. 12. 16. 20. 31. 23.

SVATÝ JAN Za sledova-
ných 12 let byl letošní bře-
zen s průměrnou měsíční 
teplotou 6,98 °C na Sva-
tojansku nejteplejší. Vy-
plývá to z dat amatérské 
meteorologické stanice 
Miroslava Votruby.

Podobně teplé, i když 

o trochu méně, jsme za-
žili březny i v roce 2014 
(6,25 °C), 2017 (6,76 °C) 
a 2019 (6,41 °C). Naproti 
tomu nejchladněji bylo 
v březnu roku 2013, kdy 
byla průměrná měsíční 
teplota dokonce pod nu-
lou (-0,48 °C) a v měsíci 

bylo 27 dnů mrazivých 
s minimální teplotou niž-
ší než 0 °C a 9 ledových 
dnů s maximální teplotou 
nižší než 0 °C.

Pršelo podprůměrně – 
měsíční úhrn 11,9 mm je 
třetí nejnižší za sledova-
né období.        -red-

Březen byl teplý, a ne příliš deštivý

Lenka Hájková

Vstavač kukačka. Foto: Marcela 
Kakešová

Dokončení ze strany 1

Dokončení ze strany 1

V pondělí 8. dubna by oslavil 
80. narozeniny pan 

JIŘÍ NOVÁK 
z Příčov.

Pracoval jako jeřábník na závodu STROS.

Byl také zapáleným myslivcem a sportovním střelcem.

Kdo jste ho znali, vzpomeňte prosím s námi.

Manželka a obě dcery s rodinami
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Znáte Recyklohraní aneb 
Ukliďme si svět? Podle názvu 
by se dalo odhadovat, že pů-
jde o nějaké hraní s odpady 
– o způsoby, jak je znovu vy-
užít. Ano. Je to dlouhodobý 
školní vzdělávací program, 
který si klade za cíl předat 
informace o předcházení 
vzniku odpadu a správném 
nakládání s odpady již vytvo-
řenými. Ale nejen to. Nabízí 
i další, rozšiřující ekologická 
témata: klimatická změna, 
šetrné hospodaření s vodou 
a další otázky environmen-
tální výchovy. A o zvýšení 
citlivosti dětí k problémům 
spojeným se životním pro-
středím nám jde. 

Recyklohraní nám pe-
dagogům ke každému pro-
blému jednak poskytuje od-
borné informace, a jednak 
přímo předpřipravené me-

todické scénáře s návrhem 
různorodých použitelných 
aktivit. Využili už jsme jich 
s dětmi mnoho. 

Loni jsme tak zkoumali 
(i v rámci našeho celoroční-
ho cíle) důležitost vody pro 
krajinu, mapovali mokřady 
v okolí, zkoumali živočichy, 
kteří tam žijí. A díky tomu 

jsme nedaleko Počepic ob-
jevili rybník Krabici, ukrytý 
v lese, kde žije mnoho živo-
čichů (i chráněných), které 
jsme znali jen z knížek. Byl to 
neskutečný zážitek. 

Počítali jsme také spo-
třebu vody na naše různé 
činnosti během dne (a nau-
čili jsme se při tom v Exce-
lu udělat tabulku s grafem) 
a přemýšleli jsme, jak ji sní-
žit. Dalších zkoumaných otá-
zek bylo mnoho: proč nelít 
olej do odpadu? Jak zabránit 
ropné skvrně, aby se šířila 
dál? Jak to, že voda vyteče až 
do posledního patra panelá-
ku? Ztrácí se na světě voda 
někam? Proč nepijeme vodu 
z rybníka? … 

Letos se soustředíme 
na omezování plýtvání. Už 
jsme stopovali plýtváka šat-
ního. Zjistili jsme, že k výro-

bě oblečení je potřeba velké 
množství energie a vody, je 
spojena se znečištěním z po-
užívaných chemických po-
střiků při pěstování plodin… 
a často k nám oblečení pu-
tuje až z druhého konce pla-
nety, což s sebou také nese 
nemalé náklady. Zkusili jsme 
tedy mimo jiné zrecyklovat 

svá stará trička a vyrobit 
z nich tašku. 

Při úkolech týkajících se 
šetření potravinami jsme byli 
překvapeni, kolik různých 
zdrojů se spotřebuje na vý-
robu vaničky jahod, kterou si 
teď na jaře v supermarketu 
můžeme koupit. Když potom 
jahody někomu zůstanou 
nesnězené v lednici a ples-
nivé skončí v koši, vyplýtvají 
se nejen naše peníze, ener-
gie, voda, práce, … ale třeba 
i láska lidí, kteří se o jahody 
starali, než vyrostly. Není to 
příjemný pocit. 

Za všechny splněné 
úkoly dostaneme body 
a za body dobré umístění, 
které nám loni přineslo po-
ukázku na nákup v Kaufl an-
du. Koupili jsme si truhlíky, 
semínka a další potřeby 
na zahradničení. Už nám 

roste hrášek a začínají vy-
kukovat rostlinky smrků. 
Zázraky, které s nadšením 
pozorujeme. 

Součástí toho všeho je 
i akce Ukliďme Česko, kte-
ré se pravidelně účastní-
me. Letos na jaře ji poprvé 
pořádáme ve spolupráci 
s obcí. Budeme vycházet ze 
čtyř míst: Počepic, Roviny, 
Skuhrova a Vitína. V sobotu 
13. dubna v 9.30 hod. (Rovi-
na už v 9 hod.). Těšíme se 
na vás! Snad se postupně 
všichni naučíme, že je lepší 
odpad a odpadky do příro-
dy vůbec neházet. 

Kateřina Ahmad

REGION V této rubrice přinášíme malý průřez tím, 

o čem jsme psali v Sedlčanském kraji před třiceti 

lety. Dnes vybíráme ze čtrnáctého čísla roku 1994.

***
V měsíčním přehledu počasí jsme se dozvěděli, že 

březen roku 1994 byl poměrně oblačný s vydatnými 
a častými srážkami. Naproti tomu byl ale poměrně tep-
lý s průměrnou teplotou 6,72°C. Maximální teplota se 
pohybovala téměř stále nad deseti stupni Celsia. Zlo-
bily ale přízemní mrazíky, které se objevily několikrát 
v průběhu celého měsíce, nejsilněji pak na jeho konci, 
kdy bylo naměřeno až -7°C.

***
Autoservis Sedlčany zahájil provoz své nové pro-

dejny vozidel Chrysler a Jeep. „Asi třináct vozů fi rmy 

Chrysler je prý již zamluveno konkrétními zákazníky,“ 

sdělil neofi ciálně zaměstnanec fi rmy.
***

Kňovický zámek se navracel jeho majitelům Emeri-
chu a Arthurovi Maixnerovým. Pozemky vydávalo ro-
dině majitelů zemědělské družstvo i obec. „V současné 

době připravujeme vydání pozemků, které dosud užíva-

la obec, spolu s dvorem a činžovním domem bývalého 

velkostatku a kaplí. Jaké záměry však s těmito objekty 

a pozemky majitelé mají, nám zatím není známo. Je do-

cela možné, že to sami teprve zvažují,“ uvedl k tomu 
tehdejší starosta Kňovic Zdeněk Liška.

***
V Kňovicích řešili také vybudování vodovodu, ka-

nalizace a čistírny odpadních vod. „Máme hotové tři 

studny v území lesa, které obsahují velmi dobrou pitnou 

vodu. Zadáváme projekt vodovodu a sháníme potřebné 

dotace. Na čistírnu máme už projekt i vyhlédnutou fi r-

mu, která by nám ji postavila. Větší úskalí nám však při-

nese vybudování vodovodu a kanalizace, protože jsme 

na tvrdém kamenitém podloží,“ popisoval starosta Liš-
ka v rozhovoru, kde se vyjádřil i k dalším investičním 
záměrům obce: „Rádi bychom zlepšili vzhled prostran-

ství určeného pro zastávky autobusové dopravy, a tím 

i usnadnili průjezdnost obcí. Zastávku chceme přemístit 

dále od silnice a její okolí upravit v podobě takového 

parčíku, aby prostředí bylo nejen bezpečné, ale i vkusné. 

V Kňovičkách pak chystáme něco obdobného.“ 
-mk-

WANTED
Hledáme mladé lidi, kteří mají 

vztah ke psaní a regionu. Naučíme 

vás základům žurnalistiky a budete 

publikovat v tištěném Sedlčanském 

kraji. Jde o externí spolupráci, kterou 

můžete dělat při své práci či studiu.

www.facebook.com/SedlcanskyKraj

Tel.: 774 414 225Tel.: 774 414 225

Ž I V O T  V  P O Č E P I C K É  Š K O L E  ( 3 )

Rádi „recyklohrajeme“

Výroba tašky ze starého trička

Poděkování
Děkujeme touto cestou domácímu hospicu Křídla ze 
Sedlčan za obětavou pomoc, ochotu a lásku při péči 
o naší maminku Věrušku. Díky nim jsme jí mohli dopřát 

klidný zbytek života v kruhu rodiny a důstojný  odchod. 

Za vše děkují dcery Radka a Petra, 
rodiny Pejšova, Tvrdých a Hesova.

Stalo se před 
30 lety (09)
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Podrobnosti k událostem najdete na redakčních strán-
kách www.sedlcansky-kraj.cz, o zveřejnění své akce 
můžete požádat mailem na: kalendar@sedlcansky-kraj.cz. 
Uveřejnění je zdarma.

Rubriku Kalendář připravuje Michaela Faktorová

 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Sedlčany – kult. dům
10. 4. Ústřední hudba 

Armády České republiky

koncert orchestru s hosty 

Radkou Fišarovou, Davi-

dem Uličníkem a Jarosla-

vem Pokutou; 19:30

20. 4. Retro Dance party

šestihodinový disco ples 

70., 80. a 90. let s přesahem 

až po současnost, retro 

oblečení vítáno; 20:00

 Sedlčany – muzeum
12. 4. Sestryoly

večer při svíčkách s Olgou 

Šafrovou a její novou swin-

govou kapelou; 19:00

19. 4. Martina Trchová

hudební večer při svíčkách 

s písničkářkou, zpěvačkou, 

kytaristkou a výtvarnicí 

Martinou Trchovou; 19:00

 Sedlčany – Pohoda club
13. 4. Jaksi Taksi & Zaká-

zanÝ ovoce & Covers for 

lovers

koncert punk-rockových 

kapel; 19:30

19. 4. Oldies party

hraje DJ Sláva Bloch; 21:00

 Sedlčany – Strnadovský 
mlýn
19. 4. Chayag

koncert indiánské skupiny 

Chayag; 18:00

20. 4. Vejfuk, Karel Bení-

šek a přátelé

koncert kapely Vejfuk, Kar-

la Beníška a jejich přátel; 

18:00

 Votice – klášter
19. 4. Vektory

jarní country a folkový kon-

cert s kapelou Vektory; 18:30

 Nechvalice – Nechvalic-
ká hospoda
19. 4. RockWings

veřejná zkouška kapely 

Rock Wings; 19:00

 Sedlec-Prčice – kaple ČCE
21. 4. Jarní koncert 

v kapliČCE

jarní koncert žáků a učitelů 

ZUŠ v rámci akce Brány 

památek dokořán; 14:00

 Kamýk nad Vltavou – 
kostel Nanebevzetí Panny 
Marie
21. 4. Canta Vera

koncert smíšeného pěvec-

kého sboru; 15:00

 VÝSTAVY

 Sedlčany – kult. dům
Obrazy – klíč k duši

výstava obrazů Františky 

Janečkové; vernisáž 10. 4. 

v 17:00

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury ve sklep-

ním prostoru

Zdeněk Šťovíček: Svou 

cestou

výstava obrazů a další tvor-

by Zdeňka Šťovíčka; do 21. 4.

 Sedlčany – knihovna
Artechvilky

výstava tvorby Lenky Feld-

steinové; do 30. 4.

 Hrachov – Ochrana 
fauny ČR
NE! v přírodě

výstava jako součást kampa-

ně proti nevhodnému chová-

ní lidí v přírodě; do 26. 4.

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – muzeum
Česká vrcholná gotika 

v modelech

výstava studentů programu 

Architektura a stavitelství 

na ČVUT v Praze; do 9. 6.

 Votice – klášter
Tváře, jak je neznáme

výstava fotografi í známých 

osobností z pohledu Štěpá-

na Luťanského; do 12. 6.

 PŘEDNÁŠKY

 Votice – klášter
10. 4. Beseda s Alešem 

Palánem

beseda s novinářem, 

publicistou a spisovatelem 

Alešem Palánem; 18:00

 Sedlčany – muzeum
16. 4. Milan Hlavačka: 

Zemská železniční akce 

a „Selčanka“

přednáška s Milanem 

Hlavačkou ke 130. výročí 

zahájení železničního pro-

vozu mezi Olbramovicemi 

a Sedlčany; 18:00

23. 4. Šárka Janotová: 

Od mistra cechu živnost-

níkem

přednáška historičky a ar-

chivářky Šárky Janotové 

o oborech, kterými se míst-

ní živili; 18:00

 DIVADLO

 Sedlec-Prčice – kulturní 
sál ZŠ
13. 4. Drahá legrace

francouzskou komedii uvá-

dí agentura Harlekýn; 19:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
20. 4. Třináct u stolu

ve francouzské komedii 

hrají S. Stašová, M. Etzler, 

S. Postlerová, O. Rošetzký 

a další; 19:00

 Sedlčany – kult. dům
22., 24. 4. Bez roucha

slavnou situační komedii 

uvádí Spolek divadelních 

ochotníků Sedlčany; 22. 4. 

v 16:00 pro důchodce, 22., 

24. 4. v 19:30

 KINO

 Votice
11. 4. Fentasy

slovenský kriminální thri-

ller; 20:00

17. 4. Vynálezce

animovaný fi lm pro děti; 

17:00

18. 4. Prázdniny 

s broučkem

česká komedie; 20:00

 Sedlčany
12. 4. Fentasy

slovenský kriminální thri-

ller; 20:00

13. 4. Matka v trapu

česká komedie; 20:00

14. 4. Šepot srdce

animované romantické 

rodinné drama; 15:00

19. 4. Zásah štěstím

romantické drama, ko-

medie, thriller Woodyho 

Allena; 20:00

20. 4. Prázdniny 

s broučkem

česká komedie; 20:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – Komunitní centrum
13. 4. Jára Cimrman 

ležící, spící

komunitní promítání; 19:00

 Vysoký Chlumec – sál 
U Kohoutů ve Staré hos-
podě
19. 4. Noemova archa

animovaný fi lm pro děti; 

18:00

 SPORT

 Sedlčany – kotlina
13., 14. 4. Soustředění 

racer buggy 

14. 4. Kartcross Mascom 

Cup

8:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – na Porážce
13. 4. Krásnohorská 5ka

7. ročník běžeckého závo-

du, hlavní závod 5 km, děti 

do 9 let okruh 800 m, do 15 

let 2,6 km; 10:00

 Dublovice – hřiště
13. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice – TJ 

Kovohutě Podlesí B; 17:00

 Kamýk nad Vltavou – 
hřiště
13. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kamýk nad 

Vltavou – TJ Krásná Hora; 

17:00

14. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou B – SK Klučenice; 17:00

 Sedlčany – les Deštno
14. 4. Povltavský biker-

ský pohár

první jarní cross country zá-

vod na horských kolech pro 

děti, mládež i dospělé; 10:00

 Petrovice – hřiště
14. 4. Fotbalové utkání

SK Petrovice – FK Olympie 

Zdice; 16:30

17. 4. Fotbalové utkání

SK Petrovice – FK Říčany; 

17:00

 Sedlčany – hřiště
14. 4. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany B – SK 

Hořovice B; 16:30

 Sedlec-Prčice – stadion 
TJ Sokol Sedlec-Prčice
14. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice B – 

TJ Sokol Jesenice; 17:00

21. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice – FK 

Kralupy 1901; 17:00

 Sedlčany – Sportovní 
areál Luční
17. 4. Trofej DA-BA pro děti

jarní přespolní běh pro děti 

do 15 let; 16:30

 Sedlec-Prčice – náměstí
20. 4. Na Okoř je cesta…

turisticko-poznávací výlet 

na hrad Okoř, trasa 9 km 

do Otovic, návštěva muzea 

másla a další; 7:00

 Počepice – areál U Ra-
dešínka
20. 4. Hory doly Počepice

15. ročník jarního pochodu; 

9:00

 Vysoký Chlumec – hřiš-
tě
20. 4. Fotbalové utkání

SK Vysoký Chlumec – TJ 

Sokol Kamýk nad Vltavou 

B; 14:00

 Přestavlky – hřiště
20. 4. Fotbalové utkání

SK Přestavlky – FK Drevní-

ky; 17:00

 Kosova Hora – hřiště
20. 4. Fotbalové utkání

SK Kosova Hora – TJ Ka-

mýk nad Vltavou; 17:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – hřiště
21. 4. Fotbalové utkání

TJ Krásná Hora – TJ Sokol 

Sedlec-Prčice B; 17:00

 Jesenice – hřiště
21. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Jesenice – TJ 

Nová Ves pod Pleší B; 17:00

 Počepice – hřiště
21. 4. Fotbalové utkání

TJ Sokol Počepice – TJ 

Vltavan Borotice; 17:00

 OSTATNÍ

 Sedlčany – knihovna
10., 17. 4. Hajánek

podvečerní čtení pro děti; 

17:00

12. 4. Píšu, píšeš, píšeme

interaktivní program pro 

budoucí autory navštěvující 

2. stupeň ZŠ nebo SŠ; 18:00

16. 4. Než natáhnu brka

nové listování s Alanem 

Novotným a Markétou 

Lánskou; 20:00

19. 4. Píšu, píšeš, píšeme
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odpolední program pro 

budoucí mladé autory na-

vštěvující 1. stupeň ZŠ; 13:00

19. 4. Šikovné ruce

výroba lapačů snů; 19:00

22. 4. Rozkvetlá zahrádka

výtvarná dílna pro nejmen-

ší; 10:00

 Sedlčany – hvězdárna
12., 13., 19., 20. 4. Pozoro-

vací program

20:00–23:00

 Svatý Jan
13. 4. Ukliďme Svatý Jan

dobrovolný úklid obce 

a okolí v rámci akce 

Ukliďme Česko, opékání 

špekáčků; 9:00

 Počepice – u školy
13. 4. Ukliďme Česko, 

ukliďme Počepice

dobrovolný úklid obce 

a okolí v rámci akce Ukliď-

me Česko; 9:30

 Příčovy
14. 4. Pouť

 Sedlčany – kult. dům
18. 4. Výroční členská 

schůze místního spolku 

Svazu diabetiků ČR

13:00

 Sedlčany – Centrum 
Petrklíč
20. 4. Jarní burza v Pe-

trklíči

burza dětského obleče-

ní, bot, hraček, knížek, 

kočárků, kol, autosedaček 

a dalšího; 9:30–12:30

 Nalžovice
21. 4. Pouť

 ROZHLEDNY

 Onen Svět
Langova rozhledna 

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 9:00–18:00

 Chotilsko
Veselý vrch

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 11:00–17:00

 Přední Chlum
Rozhledna Milada

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–18:00

 Osečany
Drahoušek

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–17:00

SEDLČANY Za protektorátu bylo dru-
hým největším vysídleným územím 
hned po Sedlčansku a Neveklovsku 
Vyškovsko, a to z důvodu rozšíření 
výcvikového prostoru Vyškov pro 
Wehrmacht.

Ve středu 10. dubna dorazí 
do Sedlčan návštěva z Drahanské vr-
choviny a přijedou zástupci Masary-
kovy univerzity v Brně, Moravského 
zemského muzea a vysídlených obcí. 
Hosté budou účastníky přednášky 
v muzeu, která bude určena všem 
zájemcům. Po jejím skončení s ná-
vštěvníky z Moravy povečeří staros-
ta Sedlčan Ivan Janeček. Návštěva 
z vysídleného území na Drahanské 
vrchovině se bude konat ve městě 
historicky poprvé. 

O mimořádné přednášce, která 
se ve středu pod názvem Ztracené 
domovy bude konat v městském 
muzeu od osmnácti hodin, nám více 
řekl Tomáš Zouzal. „Do Sedlčan, 

v rámci své týdenní exkurze po býva-

lém cvičišti Böhmen, přijede skupina 

historiků a studentů Masarykovy uni-

verzity v Brně, zajímajících se o pro-

blematiku protektorátního vysídlování 

na územích výcvikových prostorů,“ 

uvedl sedlčanský historik a dodal: 
„Pro moravské kolegy jsme v mapová-

ní a připomínání této historie vzorem. 

Inspiruje je u nás dlouhodobý zájem 

obcí a dále jsou pro ně inspirací i pi-

etní akce k výročím, naučné tabule, 

památníky, knihy, brožury i muzejní 

expozice. Jedou se k nám podívat ne-

jenom na místa někdejšího cvičiště, 

ale také na to, jak lze historii zpřítom-

ňovat. Navštíví Benešov, Konopiště, 

Václavice, Netvořice, Neveklov, Vrcho-

tovy Janovice, Lešany a další místa.“

Skupinu povede historička Dana 
Vedra, kurátorka v historickém oddě-
lení Moravského zemského muzea, 
která se zabývá historií vysídlení 
na Drahanské vrchovině. V Sedlča-
nech k tomuto tématu povede před-
nášku, na které se ukáží podobnosti 
i rozdíly mezi oběma regiony a jejich 
vysídlením.          David Myslikovjan

KARLOVY VARY/SEDLČANY 
Na konci března se v Karlo-
vých Varech konal 28. ročník 
celostátního kola soutěže 
v sólovém zpěvu s názvem 
Karlovarský skřivánek. 
V této soutěži, která je každo-
ročně vyhlašována Meziná-
rodním pěveckým centrem 
Antonína Dvořáka, soutěží 
děti od šesti do patnácti let 
v sólovém zpěvu v několika 
kategoriích. Do největšího 
českého lázeňského měs-
ta v letošním roce přijelo 
bezmála dvě stě zpěváků, 
kteří se do národního fi nále 
probojovali z krajských kol. 
Soutěžní úkol byl stejný jako 

v předchozích letech – soutě-
žící zpívali jednu národní pí-
seň a jednu podle vlastního 
výběru. 

V obrovské konkurenci 
si vynikajícím výkonem vy-
zpívaly skřivánka a získaly 
ve svých kategoriích shod-
ně druhé místo dvě žákyně 
sedlčanské 1. základní školy, 
Ella Thea Bartošová ze 7. C 
a Alžběta Kořánová ze 4. B. 
Obě pěvkyně připravovala 
na soutěž učitelka Marti-
na Tomášková, která nám 
po návratu z Karlových Varů 
řekla: „Výkony soutěžících po-

suzovala profesionální porota 

složená z operních pěvců 

a profesorů na konzervatoři. 

Porotci byli například sólis-

ta opery Národního divadla 

Bohdan Petrovič, sólisté ope-

ry Národního divadla Roman 

Janál a Jan Ježek, držitelé 

ceny Thálie, poradkyně soutě-

že Česko hledá Superstar Jar-

mila Chaloupková a další.“

Za dvacet osm ročníků se 
soutěže zúčastnilo na všech 
úrovních na šestnáct tisíc 
soutěžících a do fi nálových 
kol se jich prozpívalo přes tři 
tisíce. Obě úspěšné sedlčan-
ské pěvkyně jsme navštívili 
v jejich škole a položili jim 
několik otázek.

Jak dlouho se věnujete 

zpěvu?

Ella Thea: „Zpívám je-
den rok. Začala jsem chodit 
do Zábojáčku, ale potom 
jsem se rozhodla, že budu 
zpívat sólově.“

Bětka: „Já se zpěvu vě-
nuji tři roky, už od první 
třídy. Taky jsem začala 
chodit do Zábojáčku, a ješ-
tě pořád chodím. Raději 
bych už teď ale zpívala vý-
hradně sólově.“

Už jste před fi nále Kar-

lovarského skřivánka ab-

solvovaly nějakou soutěž?

Ella Thea: „Byla jsem 

na krajském kole této soutě-
že a skončila čtvrtá. Týden 
před celostátním kolem 
v Karlových Varech jsem 
onemocněla angínou a vů-
bec jsem nečekala, že tam 
pojedu. Nakonec se to po-
vedlo, a jsem za to moc ráda. 
Měla jsem ale tak velkou 
rýmu, že při každém potles-
ku jsem se vysmrkala, abych 
měla prázdný nos (úsměv).“ 

Bětka: „Já jsem v kraj-
ském kole byla třetí.“

Jakou hudbu rády po-

sloucháte?

Ella Thea: „Mám ráda mo-
derní písničky, hlavně pop.“

Bětka: „Já mám taky ráda 
popík.“

Martina Tomášková zaží-
vá úspěchy společně se svý-
mi žákyněmi a žáky v celo-
státním kole Karlovarského 
skřivánka pravidelně, a tak 
jsme se jí zeptali, jak provádí 
jejich výběr. Odpověděla, že 
zpěv musí v první řadě dítě 
bavit, musí dobře intonovat 
a potom je vše kromě talentu 
o nácviku. Se školáky se Kar-
lovarského skřivánka účast-
ní od roku 2011 a zatím se její 
svěřenci prozpívali do celo-
státního fi nále v Karlových 
Varech pokaždé.              -dav-

SEDLČANY Ve čtvrtek 4. dubna hosti-
la ZUŠ Sedlčany v KDJS krajské kolo 
recitační přehlídky. Žákyně zdejšího 

literárně-dra-
m a t i c k é h o 
oboru patnác-
tiletá Emílie To-
mášková v ní 
uspěla s před-
nesem básně 
od Ludvíka Aš-
kenazyho. 

„Báseň Blues 

o činži jsem si 

vybrala z Jájiných (pedagožka Jaroslava 

Trojanová – pozn. autora) návrhů. Moc 

mě baví a očividně mi sedla,“ komentuje 

Emílie svůj úspěch. S básní totiž postu-

puje do národního kola. „V červnu poje-

deme s Jájou do Brna. Ještě nikdy jsem 

tam nebyla a jsem na vše moc zvědavá,“ 
komentuje své očekávání recitátorka. 

Lucie Kakosová

Dvě žákyně 1. ZŠ uspěly v celostátním kole 
pěvecké soutěže Karlovarský skřivánek

Ella Thea Bartošová (vlevo) a Alžběta Kořánová si v celostát-
ním kole soutěže v sólovém zpěvu ve svých kategoriích shodně 
vyzpívaly druhé místo.

Do Sedlčan přijede skupina historiků 
a studentů Masarykovy univerzity v Brně

Blues o činži 
přednese 
Emílie v Brně

Emílie Tomášková
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21. kolo krajského přeboru
TJ Tatran Sedlčany – SK Sokoleč 

2:4 (2:2)

Branky Sedlčan: 3. T. Říha, 44. M. 
Krůta

21. kolo I. A třídy sk. A 
TJ Sokol Sedlec-Prčice – TJ Vikto-

ria Vestec 1:3 (0:2)

Branka Sedlce-Prčice: 61. Z. Všetečka

19. kolo I. B třídy sk. E 
SK Hořovice B – SK Petrovice 3:0 

(1:0)

MFK Dobříš B – TJ Tatran Sedlča-

ny B 1:2 (0:1)

Branky Sedlčan: 44. (vl.) O. Chýla, 
83. (p) D. Pudil

19. kolo okresního přeboru
SK Nový Knín – TJ Sokol Dublovi-

ce 4:2 (1:0)

Branky Dublovic: 77. R. Janoušek, 
84. M. Tesárek

15. kolo III. třídy sk. B
SK Kosova Hora – TJ Sokol Nečín 

0:2 (0:1)

TJ Nová Ves pod Pleší B – TJ Sokol 

Sedlce-Prčice B 4:2 (3:2)

Branky Sedlce-Prčice: 15. S. Bouba-
lík, 29. P. Semorád
TJ Sokol Jesenice – TJ Sokol Ka-

mýk nad Vltavou 5:0 (3:0)

Branky: 7. P. Čejda, 31. (p) T. Hrstka, 
36. J. Jirásek, 53. M. Havel, 65. M. 
Zrůbek
TJ Sokol Počepice – TJ Vltavan 

Hřiměždice 1:2 (0:2)

Branky Počepic: 87. R. Chyle
TJ Krásná Hora nad Vltavou – TJ 

Vltavan Borotice 0:4 (0:1)

17. kolo IV. třídy sk. B
SK Přestavlky – TJ Sokol Kamýk 

nad Vltavou B 1:1 (0:0) 

Branka Kamýku nad Vltavou: 90. L. 
Kujal
TJ Sokol Dublovice B – TJ Vltavan 

Hřiměždice B 6:1 (2:1)

Branky Dublovic: 38. R. Janoušek, 
41. a 79. J. Moulík, 56. V. Filip, 67. J. 
Janda, 76. M. Tesárek 
SK Klučenice – SK Velká Lečice 1:0 

(0:0)

Branka Klučenic: 90. J. Drtina
SK Petrovice B – SK Nový Knín B 

4:3 (1:1)

Branky Petrovic: 7. R. Volf, 49. A. Bí-
lek, 62. P. Podlipský, 86. V. Podlipský 

19. kolo I. A třídy doroste-
necké kategorie U19 sk. D
TJ Spartak Rožmitál p. Tř. – TJ Tat-

ran Sedlčany 0:3 (0:2) 

Branky Sedlčan: 12. a 62. D. Barták, 
17. J. Hodouš
Nová Ves + Nový Knín – Sedlec-Pr-

čice + Jesenice 5:2 (3:2)

Branky Sedlce-Prčice + Jesenice: 16. 
M. Mašek, 45. T. Beneš

19. kolo I. A třídy žákovské 
kategorie U15 sk. C
TJ Tatran Sedlčany – Kounice + 

Sp. Čelákovice 12:1 (4:0)

Branky Sedlčan: 3, 41. a 56. O. Dráb 
28, 29. a 59. L. Mrázek, 26. M. Kou-
ba, 49. T. Vodenka, 57. M. Haas, 61. V. 
Sedlář, 68. M. Motyčík, 76. M. Pinkas

19. kolo I. A třídy žáků 
u 13 sk. C
TJ Tatran Sedlčany – Kounice + 

Sp. Čelákovice 10:0 (6:0)

Branky Sedlčan: 5. a 21. R. Jirásek, 
24. M. Lomoz, 25. a 48. M. Karda, 26. 
F. Mácha, 27. M. Louda, 44. M. Sůva, 
60. L. Kotrla, 62. M. Stieber

13. kolo okresního přeboru 
dorostu
TJ Krásná Hora nad Vltavou – Sed-

lec-Prčice/Jesenice B 0:0 (0:0)

TJ Prostřední Lhota – TJ Tatran 

Sedlčany B 1:7 (0:3)

Branky Sedlčan: 11., 17. (p) a 65. Š. 
Macháček, 44. M. Šamša, 63. O. Špá-
nek, 72. V. Budhoš, 77. V. Tatek

3. kolo okresního přeboru 
starších žáků sk. B, 1.–8. 
místo 
Bohutín / Rožmitál – TJ Sokol Je-

senice 4:3 (2:3)

Branky Jesenice: 4. a 6. F. Čermák, 6. 
J. Chomát
SK Březnice 1918 – SK Petrovice 

0:12 (0:7)

Branky Petrovic: 6., 10. a 20. V. Kubí-
ček, 15., 22., 58. a 77. L. Jůza, 26. a 32. 
J. Kubíček, 39. J. Mošnička, 67. D. Tu-
rek, 78. N. Rozhoň

3. kolo okresního přeboru 
starších žáků sk. B, 9.–16. 
místo 
TJ Sokol Kamýk nad Vltavou – TJ 

Prostřední Lhota 1:4 (1:0)

Branka Kamýku nad Vltavou: 24. J. 
Kratochvíl

3. kolo okresního přeboru 
mladších žáků sk. B, 8.–15. 
místo
SK Petrovice – SK Spartak Pří-

bram B 7:4 (2:2)

Branky Petrovic: 16. J. Skalický, 21. 
a 59. N. Rozhoň 39., 55., 60. a 66. Š. 
Sirotek

David Štverák

Fotbalové víkendové výsledky 
regionálních družstev

ZUŠ, pozn. autora) komponoval 

k inscenaci hudbu, začal nám mu-

zikál samovolně vznikat,“ dodává 
Jaroslava na vysvětlenou. 

Učitelka tance Mirka Vavříko-
vá se postarala o taneční průpra-
vu účinkujících. Šárka Hälbigová 
o pěveckou. Působivé rvačky – ať 
už klukovskou mezi nezbedným 
a vychloubačným Tomem a jeho 
kamarádem Hackem či dramatic-
kou na život a na smrt, při níž dojde 
na hřbitově k vraždě, s žáky nastu-
dovala Kristýna Faktorová.

„Bylo to bylo pro všechny hod-

ně náročné, ale skvělé,“ sdělují 
své dojmy v šatně mladé hereč-
ky Nikita s Nikolou. „Mojí roli se 

do poslední chvíle přidávaly či mě-

nily výstupy. Ještě dnes jsme děla-

li nějaké úpravy. U této hry jsem 

byla před její premiérou asi nejví-

ce nervózní ze všech her, kde jsem 

účinkovala,“ svěřila se po před-
stavní již s úlevou představitelka 
Tomovy tetičky Polly. 

Zesílenou nervozitu i obtíž-
nost kladených nároků pociťovala 
děvčata možná i proto, že patřila 
mezi letošní absolventy prvního 
bloku literárně-dramatického obo-
ru. „Letošními absolventy jsou Niko-

la Stiborová, Nikita Nosianová, Va-

lentýna Kakosová a Ondřej Dráb,“ 
jmenuje Jaroslava Trojanová své 
svěřence a dodává závěrem: „Ab-

solventem se stává ten žák, který za-

vršil sedm let docházky. Samozřej-

mě může dál pokračovat studiem 

druhého, již kratšího bloku.“ 

Lucie Kakosová

Charleston, zpěv i rvačky 
– to vše zvládli studenti 
dramatického oboru

které se budou konat v rámci 
730. výročí založení města, 600 
let od úmrtí vojevůdce Jana Žiž-
ky, oslovili jsme starostu Sedlčan 
Ivana Janečka. 

Dozvěděli jsme se, že do loň-
ského roku byla jednatelkou 
Společenství měst s husitskou 
minulostí a tradicí Libuše Rösch, 
jinak také ředitelka muzea Jana 
Husa v Kostnici. Na loňské val-
né hromadě, která se konala 
ve městě Naumburg, ji na této 
pozici vystřídal Václav Vrbík. 
Starosta Sedlčan Ivan Janeček 
byl delegován jako člen předsta-
venstva, které řeší další fungová-
ní a rozvoj tohoto společenství. 
Sedlčanský starosta je jedním ze 
dvou zástupců České republiky 
v představenstvu. Letošní valná 
hromada se uskuteční 31. květ-

na ve Slaném, a to v rámci zdej-
ších městských slavností, které 
se budou konat o den později. 
Z českých měst jsou kromě Sedl-
čan členy společenství Písek, 
Sezimovo Ústí, Slaný, Stříbro, Ta-
chov, Domažlice, Borovany, Čes-
ký Brod, Žlutice a samozřejmě 
Husinec a Tábor. 

„Je tam také Kostnice, protože 

společenství bylo založeno z po-

pudu Libuše Rösch, dlouholeté 

ředitelky zdejšího muzea, která 

je Češka,“ doplnil Ivan Jane-
ček, a na otázku, zda na slav-
nosti Rosa pozve některého 
ze zástupců dalších členských 
měst společenství, odpověděl: 
„Vzhledem k tomu, že slavíme 

730 let města Sedlčan, při této 

příležitosti pozveme zástupce 

všech měst společenství.“

David Myslikovjan

Vztah Sedlčan k dalším 
městům s husitskou tradicí 
přetrval do dnešních dní

Letošním absolventským představením literárně-dramatického oboru ZUŠ se stal 
netradičně muzikál. Náš Tom je autorskou inscenací studentů a jejich pedagogů na 
motivy knihy amerického spisovatele Marka Twaina Dobrodružství Toma Sawyera.

Dokončení ze strany 1

Dokončení ze strany 1
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SEDLČANY V Sedlčanském 
Háječku ve středu odpole-
dne zorganizovali hybatelé 
Povltavského sportovního 
klubu DA-BA druhý závod 

v rámci Povltavské trofe-
je. Tentokrát se soutěžilo 
v běhu. 

V šesti věkových ka-
tegoriích odstar tovalo 
celkem dvacet pět zá-
vodníků. Ať už šlo o čle-
ny sportovních klubů či 
jednotlivce, každý ve své 
kategorii startoval hned 
dvakrát. Děti do pěti let 
si tak zaběhly půl kilome-
tru a ty, které již oslavily 

deváté narozeniny, měly 
za odpoledne v nohách 
kilometry dva.

„Hrozně ráda běhám,“ 

svěřila se jedenáctile-

tá Anička Čermochová 
z Dublovic po cílové rovin-
ce: „Raději delší trasy, spíš 

než sprinty. Ten kilometr 

je asi můj nejoblíbenější.“ 

Přestože Anička doběhla 
ve své věkové kategorii 
do cíle nejrychleji, na stup-
ních vítězů stála společně 
se svými soupeři.

„V ý s l e d k y  z á v o d ů 

i s přesnými časy se dají 

najít na našich stránkách,“ 

informuje za organizátory 
Petr Bartoš. „Bezprostřed-

ně po závodech vyhlašuje-

me a odměňujeme všechny 

závodníky stejně. Snažíme 

se vítěze příliš nevypicho-

vat. I přes věkové kategorie 

totiž závodí děti různého 

věku a výkonnosti. Některé 

chodí do sportovních klubů, 

některé jsou ve sportu no-

váčky,“ vysvětluje, jak děti 
motivují zejména k radosti 
ze sportu.

„Každý je vítěz, kdo to 

oběhnul,“ dodává ještě 
s úsměvem ke čtvrt kilo-
metru dlouhému vyzna-
čenému okruhu parkem 
se zapeklitým kopečkem 
na trase. Závodníci jej 
mohou brát jako trénink, 
dalším ze série běžeckých 
a cyklozávodů je totiž pře-
spolní běh. 

Lucie Kakosová

SPORT

ZDICE/SEDLČANY Hráči B 
týmu stolních tenistů Tatra-
nu podruhé za sebou usi-
lují o postup do nejvyšší 
krajské soutěže. V minulé 
sezóně jim to jen o fous 
nevyšlo, když prohráli až 
ve fi nále, a tak by si rádi 
spravili chuť v sezóně ak-
tuální. O uplynulém víken-
du nastoupili v semifi nále 
play-off krajské soutěže 2. 
třídy skupiny D v úloze tře-
tího celku po základní části 
proti druhé rezervě Zdic. 
Lépe postavený tým v ta-
bulce měl výhodu zahájení 
duelu na dva vítězné zápa-
sy v domácí herně.

Lokomotiva 
Zdice B – Tatran 
Sedlčany B 6:10

Do utkání, které trvalo 
rovné tři hodiny, vstoupili 
hosté impozantně, když 
vyhráli obě úvodní čtyřh-
ry a jejich kořistí se staly 
i dva následující singly. 
Ve čtyřhrách František 
Linhart mladší a Jiří Kocu-
ra vyhráli bez ztráty setu 
a dvojice Pavel Černý – 
Jindřich Lískovec ztratila 
pouze jeden. Domácí stolní 
tenisté sice potom snížili 
na 2:4, drželi se ještě za sta-
vu 4:6 a 5:7, ale závěr mače 
už patřil hráčům B týmu 
Tatranu. Ve dvouhrách vy-
bojoval tři body Linhart, 
po dvou přidali Lískovec 
s Kocurou a jednou byl 
úspěšný Černý.

Tatran Sedlčany 
B – Lokomotiva 
Zdice B 10:3

V nedělní odvetě v sedl-
čanské sokolovně vyšly 
Tatranu čtyřhry ještě lépe 
než v sobotu ve Zdicích, 
když obě domácí dvoji-
ce neztratily ani jeden 
set. Hostům se sice brzy 
podařilo ve dvouhrách 
vyrovnat na 2:2, ale to 

bylo z jejich strany prak-
ticky vše. Tatran potom 
už vyhrával jeden singl 
za druhým a vybojoval 
si tak účast ve fi nálovém 
utkání, v němž se střetne 
s týmem TTC Příbram A. 
Ve druhém semifi nále se 
Zdicemi ve dvouhrách bo-
doval třikrát Kocura, kte-
rý neztratil ani jeden set. 
Rovněž třikrát byl úspěšný 
Linhart a dva body přidal 
Lískovec.

Nedělní domácí zápas 
sledoval vedoucí hráč 
A týmu Radovan Faktor, 
který popsal i sobotní 
duel: „Včerejší utkání bylo 

vyrovnanější než dnešní, 

opět hrálo svoji roli domácí 

prostředí. V obou zápasech 

pro nás bylo dobré, že jsme 

vyhráli čtyřhry. Jirka Kocu-

ra prohrál v soutěži vůbec 

poprvé, a to s bývalým sedl-

čanským hráčem Pavlem 

Jirouškem, ale potom s ním 

zase vyhrál Fanda Linhart, 

takže rozhodla větší vy-

rovnanost hráčů našeho 

B týmu. O to více to bylo 

znát v dnešní domácí odve-

tě. Z mého pohledu máme 

ve fi nále proti TTC Příbram 

A velkou šanci na vítězství. 

Myslím si, že Příbram je 

slabší než Zdice. V Příbrami 

to stojí na tom, že za ně hra-

je mladý hráč Kadeřábek, 

který je velkým příslibem 

do budoucna, ale jednak 

si myslím, že Jirku Kocuru 

neporazí, a také že opět 

rozhodne větší vyrovnanost 

hráčů našeho béčka.“

První fi nále s TTC Pří-
bram A se bude hrát v so-
botu 20. dubna od 17 ho-
din v Příbrami a odveta je 
na programu o den později 
v 10 hodin v sokolovně 
v Sedlčanech. Případný 
třetí duel se vrátí opět 
do Příbrami a začne v so-
botu 27. dubna v 17 hodin. 

David Myslikovjan

TJ Tatran 
Sedlčany – SK 
Sokoleč 2:4 (2:2) 
SEDLČANY TJ Tatran Sedl-
čany přivítal na svém hři-
šti ve 21. kole fotbalového 
krajského přeboru v nedě-
li 7. dubna soupeře, který 
měl před zápasem v tabul-
ce o sedm bodů více. 

Krůta do šatny 
srovnal

Hezké počasí přilákalo 
na stadion skoro dvě stov-
ky diváků a ti se mohli ra-
dovat hned ve 3. minutě 
utkání, kdy Tomáš Říha 
překonal brankáře Myko-
lu Shokodka – 1:0. Tatran 
měl další šance, ale ná-
skok nezvýšil a soupeři 
dal možnost srovnat hru. 
V 18. minutě vyrovnal 
na 1:1 Radek Fink. Do-
mácí tým si mohl ve 27. 
minutě vzít vedení zpět, 
ale ve velké šanci selhal 
a soupeř se z ní hned do-

stal do brejkové situace, 
kterou proměnil Jakub 
Nekvinda – 1:2. Následné 
minuty se hrál fotbal na-
horu, dolů. Nestranným 
divákům se musel fotbal 
od obou mužstev hodně 
líbit. Těsně před koncem 
prvního poločasu se po-
dařilo Tatranu vyrovnat – 
po nedůslednosti hostují-
cí obrany se dostal k míči 
Milan Krůta a vyrovnal 
na 2:2. 

Efektivita 
na straně soupeře

Ve druhém poločase se 
hrál opatrný fotbal, míč se 
spíše pohyboval mezi váp-
ny. Tedy až do 58. minuty, 
kdy se rozhodl Jakub Ne-
kvinda vypálit a trefi l míč 
tak pěkně, že zapadl přes-
ně do šibenice branky, kte-
rou střežil v ten moment 
bezmocný brankář Filip 
Dřevojan – 2:3. Na obou 
stranách došlo k několi-
ka střídáním hráčů. Lépe 

se dařilo hostující straně, 
kdy právě čerstvý hráč 
Radek Hruška odstartoval 
útočnou akci, po níž se 
v 76. minutě gólově prosa-
dil Vratislav Hlaváč – 2:4. 
Hráči Tatranu se snažili 
s výsledkem ještě něco 
udělat a zatlačili soupeře 
na jeho polovině. Kon-
centrovaná obrana v čele 
s brankářem Shokodkem 
jim však i přes veškerou 
snahu do konce utkání již 
nic nedovolila. 

Sestava Tatranu: F. 
Dřevojan – Kdolský (76. 
Hofman), Repetný, Říha 
(62. Krotil), Štemberk (62. 
Kouklík), Hanuš, M. Krůta, 
L. Brotánek, Sochůrek, (71. 
Habart), Sirotek, Novotný.

Tatran je po 21. kole 
v tabulce na devátém mís-
tě s 27 body a skóre 39:38. 
Další, tentokrát venkovní 
utkání, hraje v pátek 12. 
dubna od 19 hodin s Poříčí 
nad Sázavou. 

David Štverák

B tým stolních 
tenistů zastavil 
Lokomotivu 
a postoupil 
do fi nále

Vítěz je každý, kdo to oběhnul

První část zápasu viděli diváci 
atraktivní fotbal nahoru, dolů
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Letošní rok pěkně zamával 
s Velikonocemi. Nejen, že 
na koledu vzhledem k přestup-
nému roku neměli chodit muži, 
ale jen ženy. Navíc na Veliko-
noční pondělí připadl apríl – 
den, kdy je možné beztrestně 

provádět různé skopičiny, či 
někoho napálit.

Při Velikonočním pondělí 
tak docházelo k zajímavým 
scénářům. Někteří muži se 
před koledujícími ženami scho-
vávali, jiní letošní Velikonoce 

kvůli změně tradice rovnou 
bojkotovali a další pánové se 
vyšlehání žen naopak nechtěli 
vzdát vůbec. A tak se po vesni-
cích hemžili koledníci i koled-
nice všeho věku. 

Michaela Stošická

Nedávno Putin ujišťoval, že 
nemá v úmyslu napadnout Pol-
sko, Pobaltí, ani Česko. Přesně 
stejnými slovy odmítal až do po-
sledního dne napadení Ukrajiny. 
Takže z toho můžeme být při-
nejmenším poněkud nervózní. 
Vzpomeňme na rok 1968, kdy 
během jediné noci v Praze při-
stály stovky sovětských vojen-
ských nákladních letadel s vo-
jenskou technikou.

Představuji si, že podobnou 

strategii by použil Putin i dnes, že 
by opět opíral okupaci o nějaký 
„zvací dopis“ jako tenkrát, možná 
od Okamury a spol. – že v NATO 
být nechceme, že chceme mír… 
Předpokládám, že každý stát 
NATO má propracovanou strate-
gii, jak by se začal bránit svými 
silami, než by začala společná 
operace na ochranu napadené-
ho. Bohužel přelet Slovenska by 
za současné vlády byl bez výstře-
lu a až po přeletu našich hranic 

by musela zapracovat protileta-
dlová obrana. Při rychlosti mo-
derních letadel naše země není 
moc velké bojiště, má velkou 
hustotu osídlení i zranitelná místa 
s důležitou infrastrukturou.

Asi si to představuji „jak Hur-
vínek válku“, ale jako pamětník 
dvou okupací mám představi-
vost, že k šílené ruské invazi pře-
ce jen může dojít. A ani si nechci 
představovat, co by bylo dál.

Vladimír Roškot

Každý rok o Velkém pátku uděluje Český svaz 
ochránců přírody Vlašim třem zasloužilým osob-
nostem Podblanicka ocenění Blanický rytíř. 

Letos byla na Blanickou rytířku pasována také 
sedmaosmdesátiletá Věra Kapková z Prčice. Žena 
s výjimečnou pamětí, díky které se jí podařilo za-
znamenat mimořádně hodnotné vzpomínky. Výji-
mečnou pamětí byla totiž obdařena i její maminka 
Julie. Ta své dceři vypravovala, co si pamatovala 
ze svého vlastního života, i co jí vypravovala zase 
její maminka. Což byla také žena s výjimečnou 
pamětí. Takže při naslouchání vzpomínkám Věry 
Kapkové se lehce přenášíme třeba na vysokochlu-
mecké panství poloviny devatenáctého století, 
kdy na něm jako knížecí mušketýr sloužil její pra-
dědeček Josef Klement. Nejčastěji se ale vracíme 
do městečka Prčice mezi jeho rázovité postavy 
první poloviny století dvacátého.

Ani paní Kapková si své vzpomínky nenechala 
jen pro sebe. Začala je zapisovat, postupně otisko-
vat v místním zpravodaji a vlastivědném sborníku 
a v roce 2018 pak vyšly sebrané v knížce Prčické 
střípky. Zvlášť cenné jsou v ní například svědectví 
o těch prčických spoluobčanech, které nikdo z je-
jich potomků uchovat v paměti nemohl, protože 
téměř všichni byli povražděni v koncentračních tá-
borech za 2. světové války. Tedy svědectví o prčic-
kých židovských sousedech v kapitole Vzpomínky 
na prčické židy.

Paní Kapková ale nezachránila jen pozoruhod-
né vzpomínky. Díky tomu, že povědomí o narůs-
tající hodnotě zdánlivě obyčejných dokumentů, 
tiskovin a předmětů měli už její strýc a maminka, 
zdědila po nich řadu dnes už cenných archivá-
lií, které nejen pečlivě uchovává, ale také je třídí 
a opatřuje důležitými komentáři, vysvětlujícími 
jejich kontext. Zvláštní místo v její sbírce zaujímají 
památky na strýce Josefa Petra z 1. světové války: 
jeho dopisy z fronty, ručně vyrobená lžíce, paklík 
fotografi í sličných nahotinek.

Součástí legend o bájné hoře Blaníku je také 
vypravování o tom, že občas byl do nepřístupné 
hory přece jen někdo vpuštěn, aby v ní vykonal 
nějakou službu. Aby třeba mezi klimbajícími rytíři 
uklidil nebo jim okoval koně. A že za svoji práci byl 
pak odměněn smetím, které ale každý vyhodil jako 
bezcenné a jehož zbytky se teprve doma ukázaly 
být zlatem. 

Při každé návštěvě u paní Kapkové si uvědomu-
ju, že podobné poklady po rodičích a prarodičích, 
které ve své chalupě s velkou pietou ochraňuje, se 
kdysi nacházely ve všech domech široko daleko. 
Skoro všechny ale skončily na skládce jako překá-
žející smetí. Paní Kapková jim naštěstí dala šanci, 
aby se časem jako to zlato začaly blýskat. Díky ní 
nám dnes jejich „blyštění“ osvětluje dávné příběhy 
postav, které by jinak zmizely v temnu zapomnění.

Tomáš Míka Klein

Když jsem před sto lety studoval 
ekonomii na České zemědělské 
univerzitě, rozhodli se moudří 
lidé ve vedení této instituce, že 
bychom měli být přece jen více 
ekonomy než zemědělci, a tak tři 
semestrální agro předměty zre-
dukovali do jednoho. Naivně si 
mysleli, že tím pro nás zastropo-
vali objem nadbytečného učiva.

Začalo to vždy stejně. Pan pro-
fesor se usadil a prohlásil: „Před-

tím jsme na to měli celý semestr, teď 

mi na to dali jen tři přednášky. Tak, 

co stihneme, to stihneme, a zbytek 

se doučíte sami. Zkoušet budu sa-

mozřejmě ze všeho, co jsem učíval 

celý semestr.“ Takhle zafungovalo 
zastropování kdysi na mojí škole. 
Z plánované racionální úlevy se 
stala třikrát těžší zkouška. Dodnes 
si pamatuji podíl tuku ve žloutku 
slepičího vejce nebo průměrnou 
roční produkci mléka na jednu 
dojnici. Jestli jsem to někdy v ži-
votě potřeboval? Ehm, odpovězte 
si sami…

Ze systémového hlediska 
je zastropování určitá incen-
tiva, která má podnítit změnu 
kýženým směrem. Nenařizuje 
konkrétní změny, jen vytváří 

tlak na to, aby se nějaké staly.
Je to i věc přístupu. Zatímco 

pan docent přes drůbež považo-
val vyjmenování všech druhů 
husího peří za naprosto elemen-
tární znalost, doktorandi z tech-
nické fakulty nám během píse-
mek pomáhali správně nakreslit 
schéma kombajnu, protože chá-
pali, že se jako ekonomové bez 
této znalosti dokonale obejdeme.

Chápu, že stropování ve škol-
ství v těchto dnech nepřichází 
z nějakých ušlechtilých důvodů, 
ale třeba je to zároveň i určitá pří-
ležitost.           Bohumil Vohanka

Je to krutá pravda. Od sebevraž-
dy mého teenage idolu uplynu-
lo 30 let. Za mladíka se už tedy 
mohu považovat tak nanejvýš 
v domově důchodců. A samo-
zřejmě mezi svými vrstevníky 
– pro sebe navzájem jsme pořád 
kluci a holky, i když skuteční klu-
ci a holky jsou naše děti.

Zpěvák Bendig zaplatí ka-

marádovi, aby ho v přímém 
přenosu poprášil moukou, 
a za tento simulovaný útok 
s rasistickým podtextem se 
dostává na pár dní na titulky 
českého bulváru. Kurt Cobain 
se stal přes noc globální me-
gastar. Přitom toužil po tom, 
aby si mohl zajít koupit hous-
ku do sámošky v Seattlu jako 

dřív, když ho nikdo neznal. Co 
jeden vnímal jako prokletí, kte-
rého se nemohl zbavit, pro to 
by jiný zabíjel.

Ta doba je pryč. Grunge po-
sloucháme už jen my, pamětní-
ci. Až na jednu výjimku, kterou 
často poznávají i dnešní děcka. 
Smells like teen spirit.

Bohumil Vohanka

Z E  Z Á P I S N Í K U  ( 6 )

Blanická rytířka 
z bájné chalupy

K O M E N T Á Ř

Význam stropů

G L O S A

Aprílové Velikonoční pondělí

G L O S A

Smells like teen Cobain
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Co by bylo dál?
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